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یک مقام مسئول:

تولید رب گوجه ۲/۵ برابر نیاز کشور است
دبی�رکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه کمبودی در تولید رب گوجه 
نداریم، گفت : بخش عمده ای از رب تولیدی، به روس�یه و سایر کشورهای متقاضی 

صادر می شود.
به گزارش صدا و سیما، قاسمعلی حسنی علت افزایش قیمت رب گوجه فرنگی را صادرات 
عنوان کرد و افزود: هر قوطی ۸۰۰ گرمی رب گوجه فرنگی، فروردین امسال، ۲۲ هزار تومان، 
۱۵ تیرم��اه ۲۵ هزار تومان، ۲۰ ش��هریور, ۳۰ هزار توم��ان و اول آبان ۳۵ هزار تومان عرضه 

می شد.
وی گف��ت: صیف��ی کاران افزایش قیمت کود، بذر، حقوق کارگر و حتی هزینه های حمل و 
نقل را علت افزایش ۵۹ درصدی عنوان کردند ضمن اینکه صنایع بس��ته بندی، مثل قیمت 

قوطی، پلاستیک، کارتن و کرایه حمل و نقل نیز با افزایش قیمت مواجه بود.
دبیر کل اتحادیه بنکداران مواد غذایی، با بیان اینکه در کشور هیچ کمبودی در تولید رب 
گوجه فرنگی نداریم افزود: افزایش قیمت ناشی از کمبود نیست بلکه تولید ما در زمینه رب 

گوجه فرنگی دو و نیم برابر مصرف است.
وی با بیان اینکه بخش عمده ای از رب تولیدی به دلیل ارزآوری به روسیه و دیگر کشورهای 
متقاضی صادر می ش��ود، گفت: رب ه��ای صادراتی از غلظت بالای��ی برخوردارند که بصورت 

بشکه های ۲۲۰ کیلویی است و در کشورهای مقصد، به رب های مدنظر تبدیل می شود.
حسنی، ظرفیت تولید بخش کشاورزی را برای جمعیتی معادل ۵۰۰ میلیون نفر دانست و 
افزود: اگر مس��ئولان توجه بیشتری به بخش کشاورزی کنند می توانیم در سال های آینده به 

یکی از قطب های تولید محصولات کشاورزی در خاور میانه تبدیل شویم.

معافیت پرداخت حقوق و عوارض گمرکی واردات 
برخی از انواع میوه به ازبکستان

سرپرست دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه تجارت با اشاره به گزارش اعلامی 
از س�وی وزارت امور خارجه از برقراری معافی�ت پرداخت حقوق و عوارض گمرکی 

جهت واردات برخی از انواع میوه به جمهوری ازبکستان خبر داد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، محمدرضا کریم زاده اظهار داشت: طی مصوبه اخیر 
رئیس جمهور ازبکس��تان جهت تامین مواد اولیه مردم و ثبات بازار داخلی آن کشور، واردات 
برخی از انواع میوه از آبانماه س��الجاری لغایت ۱۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ از پرداخت حقوق و 

عوارض گمرکی معاف هستند.
وی افزود: محصولات سیب، گلابی، به، خرمای خشک و تازه، انجیر، آناناس، آووکادو، انبه، 
گایاوا، منگوستین، گارسینیا، پاپایا، مرکبات تازه و خشک و کیوی از معافیت پرداخت حقوق 

و عوارض گمرکی در ورود به ازبکستان برخوردارند.

 ایران برای اولین بار در بین صادرکنندگان
سیب به هند پیشتاز شد

ایست فروت در گزارشی به واردات سیب توسط هند پرداخت و از رشد ۳ برابری 
صادرات سیب ایران به این کشور خبر داد.

به گزارش ایس��ت فروت، هن��د واردات س��یب را در دوره  ۲۰۲۰ /۲۰۲۱ دو برابر کرد. در 
شرایط بحران جهانی تجارت سیب، تحلیلگران ایست فروت توجه ویژه ای به کشورهایی دارند 
که مصرف سیب وارداتی در آنها همچنان در حال رشد است. بیشترین افزایش واردات سیب 

تازه در فصل ۲۰۲۱/۲۰۲۰ )اوت-ژوئیه( در هند مشاهده شد.
قابل توجه اس��ت که عرضه کننده اصلی س��یب به هند، ای��الات متحده، همچنان موقعیت 
خ��ود را در این بازار از دس��ت می دهد. ایالات متحده در رده بن��دی صادرکنندگان در فصل  
۲۰۲۱/۲۰۲۰ به رتبه هش��تم سقوط کرد و ایران، ترکیه، شیلی، ایتالیا، امارات متحده عربی، 
نیوزلند و حتی افغانستان را پشت سر گذاشت. به هر حال، تمام ۱۰ کشور برتر عرضه کننده 
س��یب به هند، به جز ای��الات متحده آمریکا، حجم صادرات خ��ود را افزایش داده اند. ایالات 
متحده به دلیل جنگ های تجاری که توس��ط دولت رئیس جمهور قبلی این کش��ور )ترامپ( 

آغاز شده است، به کاهش حضور خود در بازار سیب هند ادامه می دهد.
از طرفی مشخص شد که لهستان خارج از ۱۰ تامین کننده بزرگ برتر است. حجم صادرات 
س��یب لهس��تانی به هند پس از موفقیت نس��بی در فصل  ۲۰۱۹/۲۰۱۸ برای سومین فصل 

متوالی کاهش می یابد.

یک مسئول سازمان استاندارد:

کاهش وزن محصولات باید روی آن درج شود
مدیرکل دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات سازمان ملی استاندارد اظهار داشت: 
اگ�ر تولیدکننده ای می خواهد محصول خود را از ی�ک کیلوگرم به ۸۰۰ گرم کاهش 

دهد باید وزن جدید را درج کند تا مصرف کننده مطلع باشد.
به گزارش ایلنا، علی سعادتی در نشست خبری خود اظهار کرد: همایش، مجالس و جوایز 
هر در حوزه کیفیت باش��د باید از سازمان ملی اس��تاندارد کسب مجوز کند. ما کیفیت را در 
قالب فرهنگ س��ازی و جایزه ملی کیفیت پیش خواهیم برد. خوش��بختانه بسیاری از جوایز 

تقلبی در حوزه کیفیت در حال ملغی شدن هستند.
وی افزود: در طرح تعالی س��ازمانی ۱۰۵ مدرس��ه ش��رکت کرده اند تا در حوزه آموزش و 

پرورش نشان کیفیت به آنها داده شود.
سعادتی تصریح کرد: زیربنای هر تصمیمی آمار است و بدون آمار نمی توان تصمیم درست 

و جامعی گرفت دستگاه های برتر و در مورد کیفیت آمار دهی معرفی خواهند شد.
وی اضافه کرد: اختتامیه جایزه ملی کیفیت در دهه فجر برگزار می شود. متولی آن سازمان 
ملی استاندارد و مجری آن سازمان مدیریت صنعتی است. ۱۳۸ واحد متقاضی حضور در این 

رویداد شده اند که بیشتر آنها در حوزه صنعت هستند.
مدیرکل دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات س��ازمان ملی استاندارد گفت: وزارت بهداشت 
درخواست بررسی و اعطای جایزه کیفیت به نهادهای مرتبط با بهداشت و درمان را داده است. 
این بررسی ها بیشترین امتیاز که حدود ۲۵ درصد تاثیر دارد متعلق به فاکتور رضایت مشتری 

است. دستگاه بعدی که درخواست مشابه داشته وزارت دفاع بوده است.
وی اضافه کرد: در دنیا مدل های مختلفی برای بررسی کیفیت وجود دارد اما شناخته شده ترین 

آنها مدل EFQM است که جایزه گرفت ملی کیفیت بر اساس آن خواهد بود.
س��عادتی بیان کرد: قرارداد سه ساله با دانشگاه شریف منعقد کردیم تا سند راهبردی ملی 
کیفیت تدوین ش��ود. در این صنعت نرخ کیفیتی مشخص می شود که ارزیابی ها و اساس آن 
انجام ش��ود یعنی برای هر محصول نرخ رش��د کیفیت و جایگاه کیفیت مش��خص شده و بر 

اساس سال پایه سنجیده می شود.
وی افزود هیچ محدودیتی برای بررسی کیفیت در میان محصولات و خدمات وجود ندارد. 

واحدها و اساس خوداظهاری وارد می شوند و فضا رقابتی و خودخواسته است.
س��عادتی در پاس��خ به س��والی در مورد تفاوت کیفیت محصولات ایرانی با استانداردهای 
بازارهای جهانی گفت: در دنیا مصرف کننده به دنبال کیفیت اس��ت اما متاس��فانه شرایط ما 
متفاوت اس��ت و مواردی مانند ش��رایط حاصل از تحمیل خارج��ی وضعیت را متفاوت کرده 

است.
وی در ادامه اظهار داش��ت: س��ازمان ملی اس��تاندارد به دنبال حفظ منافع مصرف کننده، 
تولیدکنن��ده، جامع��ه، محیط زیس��ت و... اس��ت. اگر معی��اری تعریف می ش��ود نمایندگان 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و همچنین دانشگاه روی آن اجماع می کنند.
مدیرکل دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات س��ازمان ملی اس��تاندارد در پاس��خ به سوالی 
پیرامون کیفیت خودروهای تولیدی تصریح کرد: در ش��رایطی که درها بس��ته شده و خودرو 
وارد نمی ش��ود و رقابتی ش��کل نمی گیرد که سیاست گذاری آن هم با سازمان ملی استاندارد 
نیس��ت، کیفیت نمی تواند ارتقا پیدا کند. س��ازمان ملی استاندارد هیچ گاه جایزه کیفیت این 
خودروها نداده اس��ت. س��تاره های کیفی خودرو هم از طرف س��ازمان ملی اس��تاندارد داده 
نمی ش��ود بلک��ه خود وزارت صمت ای��ن کار را می کند. نظام جامع کیفی��ت باید تغییر کند 

سازمان استاندارد باید ناظر ارشد باشد و سایر نهادها از جمله وزارتخانه ها به کمک بیایند.
وی اضافه کرد: راهبرد جامعه کیفیت با کمک همه نهادها از جمله وزارتخانه ها انجام خواهد 

شد و نظام ارزیابی ملی میزان سنجش آن خواهد بود.
س��عادتی گفت: قیمت محصولات باید روی بس��ته بندی آنها درج شود همچنین نهادهای 
مربوط به کم فروشی باید این موضوع را پیگیری کنند. اگر تولیدکننده ای می خواهد محصول 
خود را از یک کیلوگرم به ۸۰۰ گرم کاهش دهد باید وزن جدید را درج کند تا مصرف کننده 

مطلع باشد.
وی افزود: اگر تولیدکنندگان از معیارهای س��ازمان ملی اس��تاندارد تمکین نکند س��ازمان 

می تواند این موضوع را به قوه قضاییه ارجاع دهد.

چن�د روز گذش�ته اس�تاندار جدید اس�تان 
مرک�زی پ�س از انج�ام معارفه بلافاصل�ه برای 
بازدید به شرکت هپکو رفت و در سخنرانی خود 
در آیین معارفه ب�ر مباحث اقتصادی و صنعتی 

استان تاکید فراوان کرد.
او اظهار کرد: در بحث حمایت از تولید، شناخت ما 
از صنایع استان به صورت نسبی کم نیست، بخشی از 
نظام تولید م��ورد ضربه رانت خواران و واردکنندگان 
زی��اده خواه ق��رار گرفته ولی به اح��دی از آنها رحم 
نخواهی��م کرد و از همه ظرفی��ت ها و قوانین محکم 
موجود، در حمایت از تولیدکنندگان با قدرت و قوت 
استفاده می کنیم. هیچ وارد کننده ای در کشور حق 
ندارد محصولی که در استان مرکزی تولید می شود، 

را وارد کند.
روی صحب��ت مخلص الائمه ب��ا واردات کنندگان 
ماش��ین آلات معدنی بود که نس��بت ب��ه وارد کردن 
محصولاتی که توان س��اخت آن در هپکو وجود دارد 
اقدام می کنند. محصولاتی که اینروزها شاهد واردات 
آنها از بنادر مختلف کش��ور هستیم. مثلا بارها ویدئو 
و تصاویر واردات ماش��ین آلات معدنی از بندر شهید 
رجایی بندرعباس منتش��ر شده و نشان می دهد که 
یا اولویت چندانی در خص��وص جلوگیری از واردات 
اینگون��ه محصولات وجود ن��دارد یا قوانی��ن در این 
خصوص بازدارنده نیس��تند و در نهایت هپکو و امثال 

او باید همچنان شاهد چنین تصاویری باشند.
قضی��ه وقتی دردناک تر می ش��ود که ب��ا بازار داغ 

واردات ماشین آلات دست دوم مواجه می شویم!
رییس شورای اس��لامی کار هپکو در گفت و گو با 
ایس��نا، با اش��اره به بازدید روز گذشته مخلص الائمه 
اس��تاندار مرکزی از این ش��رکت اظهار کرد: شورای 
کار به نمایندگی از کارگران دیروز به ش��کل مکتوب 
تمامی مطالبات و درخواست های خود را به استاندار 
مرکزی ارائه کرد و امیدواریم که این بازدید بابی برای 

حل مشکلات فعلی هپکو باشد.
س��ید امیر میرناصری تصریح کرد: درست است که 
امروز پرداخت حقوق در هپکو به روز است، اما بحث 
کارگران هیچ گاه حقوق نبوده اس��ت، هپکو شرکتی 
بود که به مانند دونده ای حرفه ای با س��رعت بسیار 
خوبی در مدار تولید قرار داشت، سال ۱۳۸۶ سازمان 
خصوصی س��ازیدر مقابل این دونده پا گرفت و هپکو 

زمین خورد و به کما رفت.
وی با بیان اینکه ش��اید ام��روز هپکو از کما بیرون 
آمده باش��د، اما مسلما باید شرایط بیمار از کما خارج 
ش��ده را درک کرد، گفت: درس��ت اس��ت که حقوق 
پرداخت می شود و قراردادهای کاری امضا می شود، 
اما هپکو هنوز روی ریلی سالی ۲ هزار دستگاه تولید 
م��ی کرد، قرار نگرفته و رس��یدن به چنین جایگاهی 
زمان می برد. میرناصری تاکید کرد: اگر حمایت های 
دولت، س��هامدار هپکو و اس��تانداری مرکزی نباشد 
گویی دس��تگاه های کمکی از ب��دن این بیمار از کما 
خارج شده برداشته می شود و مجددا احتمال به کما 
رفتن او وج��ود دارد، به همین دلی��ل همچنان باید 

هپکو از این شرکت حمایت و پشتیبانی شود.
وی با اشاره به مطالبات کارگران و شورای کار هپکو 
از استاندار جدید استان مرکزی، گفت: سازمان تامین 
اجتماعی به عنوان س��هامدار، بدهی های این شرکت 
را تهاتر کرد، اما هپکو نیازمند س��رمایه در گردش و 
تضامین برای عقد قرارداد دارد، از طرفی باید وضعیت 
۴ درصد بازنشستگان شرکت تعیین تکلیف شود که 

مسلما این امر بار مالی شرکت را کاهش می دهد.
رییس ش��ورای اس��لامی کار هپکو افزود: در حال 
حاضر بخش��ی از اعضای هیات مدیره شرکت هپکو، 

ب��ه غیر از علی محمد رفیعی مدیرعامل ش��رکت که 
یکی از مدیران باس��ابقه، مطلع و با تجربه شرکت به 
شمار می رود، از هپکو شناختی ندارند و این امر جز 
دردس��ر برای مدیران چیز به همراه نداشته است، به 
همین دلیل تجدید نظر در قبال ترکیب اعضای هیات 
مدیره را خواس��تاریم و لازم است که افراد هپکویی و 

دلسوزان شرکت در هیات مدیره قرار گیرند.
وی با اشاره به دیگر مشکل و مطالبه شرکت هپکو، 
اظهار کرد: شرکت در طول سال های اخیر در حدود 
۶۰ میلیارد تومان به تامین اجتماعی بدهی داش��ته 
اس��ت که با تصمی��م مدیران این رقم فریز ش��د، اما 
جریم��ه این بدهی ۷۰ میلیارد تومان اس��ت و بر این 
اس��اس میزان بدهی هپکو به تامین اجتماعی امروز 
رقم��ی برابر ب��ا ۱۳۰ میلیارد تومان ش��ده اس��ت و 
درخواس��ت داریم که تامین اجتماعی امروز به عنوان 
س��هامدار، جریمه این بدهی را ببخشد و اصل بدهی 
را تقس��یط کند تا هپکو توان پرداخت آن را داش��ته 
باشد. میرناصری یکی از مهمترین چالش های کنونی 
ش��رکت هپکو را واردات ماشین الات معدنی دانست 
و گفت: این واردات بس��یار باب ش��ده و سود بالایی 
ب��رای واردکنندگان به همراه دارد، لازم اس��ت که یا 
جلوی این واردات به صورت کامل گرفته شود یا این 

واردات به شکل مدیریت شده از طریق شرکت هپکو 
انجام گیرد.

وی بی��ان کرد: در حال حاضر ش��رکت توان تولید 
س��الانه ۱۰۰ دستگاه ماشین آلات معدنی را داراست 
و نیاز کشور نیز حدود ۲۵۰ دستگاه است. هپکو می 
تواند ۱۰۰ دس��تگاه را تولید و باقی نیاز کشور را وارد 
کند. در این صورت این ماش��ین الات با خدمات پس 
از فروش و مهندسی ش��ده وارد می شوند و در واقع 
درخواست داریم که مدیریت وارد توسط هپکو انجام 
گیرد. رییس ش��ورای اسلامی کار هپکو تصریح کرد: 
استاندار مرکزی سابقه حضور در سازمان بازرسی کل 
کشور را دارد، در طول ۱۳ سال اخیر اموال بیت المال 
در این شرکت تضییع شده است و در خواست داریم 
اس��تاندار مرکزی با اس��تفاده از تجربه کاری خود در 
سازمان بازرسی، پیگیر پرونده هپکو باشد تا مقصرین 

شناسایی شوند.
به گزارش ایسنا، در تمام طول این سال ها کارگران 
هپکو به دنبال ش��نیدن صدای تولید در این شرکت 
بودند، این روزها که شرکت سهامدار مشخصی دارد و 
خوشبختانه قراردادهای متعدد امضا می کند، انتظار 
م��ی رود که تمام تلاش ها ب��رای رونق تولید به کار 
گرفته ش��ود و معدنکاران نیز نیم نگاهی به تولیدات 

هپکو داشته باشند.
ب��ه گفت��ه علیرضا میقان��ی قائم مق��ام مدیرعامل 
ش��رکت هپکو؛ حداکثر دامپتراکی ک��ه می تواند در 
بخش معدن کشور مورد استفاده قرار گیرد ۲۴۰ تن 
است، بخش اتاق بار این ماشین حدود ۳۶ تن است و 
کرین هایی که روی این ماشین نصب می شود بالای 
۵۰ تن است، در واقع هپکو امکان تولید دامپتراک تا 
رنج ۲۳۰ تن را دارد، اما آنچه امروز در کشور موجود 
است و مورد اس��تفاده قرار می گیرد دامپتراک ۱۰۰ 
تن، تراک های ۶۰ و ۶۵ تن و بیل های حدود ۸۰ تن 
اس��ت و با توجه به ظرفیت، توان و دانش فنی هپکو 
این ماشین آلات به راحتی قابلیت تولید در این واحد 

صنعتی را دارند.
هپکو توان و دانش ساخت در ۵ حوزه اعم از معدن، 
راه، شهری، کش��اورزی و سرویس را دارد فقط کافی 
اس��ت دس��ت مافیای واردات از گلوی این ش��رکت 
برداش��ته ش��ود تا بتواند در عرصه تولید عرض اندام 

کند.

برگزاری نهمین دور کمیته مشترک تجاری ایران و پاکستان در 
تهران نوید اجرای توافقنامه تجارت آزاد تا ماه های آتی،تس�هیل 
فعالیت های ترانزیتی دوجانبه و افزایش حجم تجارت مشترک را 
به همراه داشت و همزمان تقویت تجارت تهاتر و توسعه مرزها نیز 

مرحله جدیدی رادر دیپلماسی اقتصادی دوهمسایه رقم زد.
به گزارش ایرنا، نهمین نشست کمیته مشترک تجاری دو کشور از روز 
ش��نبه با سفر رسمی »عبدالرزاق داوود« مشاور نخست وزیر پاکستان در 
امور بازرگانی و سرمایه گذاری برگزار شد و ریاست طرف ایرانی را »سید 
رضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت کشورمان برعهده داشت. 

این اجلاس روز یکشنبه به پایان رسید.
توافقاتی از جمله تعهد دو همسایه برای افزایش حجم  تجارت دوجانبه 
به ۵ میلی��ارد دلار، آمادگی ایران برای هم��کاری در حوزه لوازم خانگی 
و لبنی��ات و از همه مهم تر اج��رای توافقنامه تج��ارت آزاد میان ایران و 
پاکس��تان تا ۳ ماه آینده در جریان رایزنی های تجاری-اقتصادی تهران و 

اسلام آباد صورت گرفت. 
همچنین طرف پاکستانی بر تمایل بر ادامه استفاده از مسیرهای زمینی 
ایران برای توسعه حمل و نقل ترانزیتی تاکید کرد و این موضوع در دیدار 
مش��اور نخست وزیر پاکستان با »رستم قاس��می« وزیر راه و شهرسازی 
و رئیس ایرانی کمیس��یون مش��ترک اقتصادی ایران و پاکستان مطرح و 

طرفین توافق کردند که عبور کامیون های دو کشور با هدف ترانزیت کالا 
و رونق تجاری تسهیل شود.

سفر مشاور نخست وزیر پاکستان در امور بازرگانی به جمهوری اسلامی 
ایران و متعاقب آن برگزاری دور جدید نشس��ت کمیته مشترک تجاری 
در مطبوعات چاپی و الکترونیکی همس��ایه شرقی بازتاب گسترده داشته 
و این منابع از خیز جدید دو کش��ور همس��ایه برای مانع زدایی در مسیر 
تج��ارت و یافتن روش های موثرتر برای تقوی��ت فعالیت های بازرگانی از 

جمله سازماندهی یک سازوکار برای "تهاتر" در تجارت متقابل گفتند. 
هرچند فقدان کانال بانکی یک چالش اصلی پیش��روی تجارت ایران و 

پاکس��تان محسوب می شود، اما احیای س��ازوکار "تهاتر" با بهره گیری از 
ظرفی��ت  بخش های خصوصی و اتاق های بازرگانی دو کش��ور یک راهکار 
موثر برای گس��ترش همکاری های تجاری و تامین نیازهای متقابل بدون 

تبادل پول خواهد بود. 
روزنامه اقتصادی »بیزینس ریکوردر« چاپ اس��لام آباد روز دوشنبه در 
گزارش خود به تحولات پیرامون روابط دوجانبه ایران و پاکس��تان، سفر 
عبدالرزاق داود مش��اور نخست وزیر به تهران و تکاپوی دو همسایه برای 

اجرای طرح تجارت تهاتر پرداخت. 
این روزنامه به نقل از منابع آگاه در وزارت بازرگانی پاکس��تان نوش��ت: 
تهران و اس��لام آباد آماده اند تا با بهره گیری از اتاق های بازرگانی کویته و 

زاهدان به "توافق تجارت تهاتر" دست یابند. 
بیزینس ریکوردر با اش��اره به هراس بانک مرکزی پاکس��تان نسبت به 
پیامده��ای نقض تحریم های ضدایرانی آمریکا که دلیل اصلی نبود کانال 
بانکی میان دو کش��ور همسایه تلقی می شود، افزود: تصمیم اصولی ایران 
و پاکس��تان برای اجرای مکانیزم تهاتر می��ان اتاق کویته و زاهدان اتخاذ 

شده است. 
در این گزارش آمده اس��ت: پاکستان فهرس��تی از ۳۳ کالا مانند برنج، 
کنج��د، خش��کبار، انبه و موز، فرآورده های گوش��تی تازه یا فریز ش��ده، 

 تجهیزات پزشکی و صیفی جات را به طرف ایرانی ارائه کرده است. 

تجارت تهاتر وتوسعه مرزها،مرحله جدیددر دیپلماسی اقتصادی ایران وپاکستان

فقط کافی است مافیای واردات گلوی هپکو را رها کند

یک مسئول شیلات:

رشد ۱۰۰ درصدی صادرات خاویار در نیمه نخست سال
معضل توسعه نیافتگی کشاورزی همواره یقه بازاریابی را گرفته است

سلطه گندم بر زمین های کشاورزی!

سرپرست معاونت توس�عه آبزی پروری سازمان شیلات 
خاطر نش�ان کرد: صادرات چمدانی خاویار بر مبنای ثبت 
آماری سازمان شیلات حدود ۱۶۰۲ کیلوگرم بوده است که 

باید این حجم به مقادیر اعلامی گمرک اضافه شود.
عیس��ی گلش��اهی در گفت وگو با ایلنا، در م��ورد اختلاف رقم 
صادرات خاویار از س��وی س��ازمان ش��یلات با گمرک گفت: عدد 
اعلامی گمرک مبتنی بر ثبت اظهارنامه های صادراتی و به میزان 
۲۲۸۲ کیلوگرم کاملا درست است. آمار سازمان شیلات با گمرک 
منافات��ی ندارد اما گمرک بخش��ی از ص��ادرات چمدانی یا همراه 

مسافر را محاسبه نمی کند اما سازمان شیلات این بخش را جزو صادرات محسوب می کند.
وی با اشاره به میزان صادرات کالای همراه مسافر، خاطر نشان کرد: خاویار به عنوان یک کالای کم حجم اما 
با ارزش، به دلیل نیاز به رصد و پایش کالای مجاز و ثبت بر اساس مقررات سایتیس صورت می گیرد. صادرات 
چمدانی این کالا بر مبنای ثبت آماری سازمان شیلات حدود ۱۶۰۲ کیلوگرم بوده است که باید این حجم به 
مقادیر اعلامی گمرک اضافه شود. این مقام مسئول تصریح کرد:  جابه جایی ۱۲۵ گرم خاویار به عنوان کالای 
تجاری محسوب نمی شود از این رو هر مسافر می تواند این میزان را با خود حمل کند. این مقام مسئول درباره 
تولید خاویار در کش��ور، بیان کرد: افزایش تولید خاویار مس��تلزم ایجاد زیرساخت ها در زمینه مزارع پرورشی 
و مراکز تکثیر و تولید بچه ماهی اس��ت. خوش��بختانه مزارع و مراکز تکثیر ایجاد شده اند اما باید روی کیفیت 
تولید کار شود تا تداوم آن با پایداری توام شود و در گام بعدی باید این ماهیان وارد مزارع پرورشی شوند. وی 
ادامه داد: طول عمر و بلوغ ماهیان خاویاری نسبت به دیگر گونه های ماهی طولانی تر است مزارع پرورشی که 
ماهیان آنها به باردهی  رس��یده اند س��بب رونق صادرات خاویار شده و در نیمه نخست سال رشد بیش از ۱۰۰ 
درصدی را تجربه کرده اس��ت. در حال حاضر این امید زنده ش��ده است که بتوانیم به تدریج و دوباره جایگاه 

بین المللی مناسب خود را در زمینه صادرات خاویار بدست آوریم.
گلشاهی درباره انواع گونه های صادراتی آبزیان، گفت: ماهیان دریایی غیرماکول و غیرمعمول به کشورهای 

خاور دور، از جمله  چین صادر می شود. انواع میگو نیز یکی از اقلام مهم صادراتی ما محسوب می شود.
وی با اشاره به صادرات گوشت ماهیان خاویاری و انواع ماهیان پرورشی، بیان کرد: در ۲ سال اخیر صادرات 
کنسرو ماهی به  دلیل افزایش نرخ ارز روزهای پررونقی را تجربه و قابلیت رقابت با دیگر کشورها را پیدا کرد.

این مقام مس��ئول با اشاره به جهش چشمگیر صادرات ماهیان زینتی، افزود: صادرات مبتنی برتکنیک های 
آبزی پروری، نوع دیگر صادرات آبزیان در کش��ور محس��وب می ش��ود. در س��ال جاری ۲ تن تخمک فرآوری 
ش��ده ماهی قزل آلا به ارمنس��تان و روس��یه صادر شد و این مس��ئله نویدبخش این مهم است که بخشی از 
ضایعات و دورریزهای ماهیان قزل آلا در واحدهای فرآوری تبدیل به کالای دارای ارزش افزوده ش��ده اس��ت. 
کالایی که قیمت آن از ماهی هم می تواند بالاتر باش��د. به گفته وی، در س��ال 99 درحدود ۱۳9 هزار تن انواع 
محصولات ش��یلاتی به ارزش بیش از ۵۲۸ میلیون دلار به کش��ورهای مختلف صادر ش��ده اس��ت. گلشاهی 
ارزآوری محصولات ش��یلاتی در ۶ ماه نخس��ت س��ال جاری را بیش از ۱۶۰ میلیون دلار عنوان کرد و افزود: 
فصل صید و برداش��ت مزارع پرورش در ۶ ماه دوم س��ال جهش چش��مگیر پیدا می کند از این رو این احتمال 
وجود دارد که صادرات در این مقطع زمانی از اعداد و ارقام سال گذشته فراتر برود. این مقام مسئول در پاسخ 
به این پرسش که آیا ماهی کنسروی را وارد می کنیم؟ گفت: فصل صید تون ماهیان در کشور محدود است. 
این فصل صید در منطقه سواحل و آبهای دور استان سیستان و بلوچستان از اردیبهشت هر سال به دلیل فرا 
رسیدن فصل مونسون تعطیل می شود و این تعطیلی تا شهریور و گاهی مهر ادامه دارد به همین دلیل ماهی 

تون به اندازه ظرفیت ها وارد کارخانه ها نمی شود. 

مدی�ر مرکز تحقیقات گیاه�ان کاربردی دانش�گاه ازاد 
اس�لامی اراک گفت: اکث�ر اراضی دیم اس�تان مرکزی به 
کش�ت گندم می پردازند، در حالی که خ�روج از وضعیت 
کشت تک محصولی می تواند موجب توسعه کشت گیاهان 

کاربردی و دارویی در سطح استان باشد.
جواد وروانی در گفت وگو با ایس��نا اظهار کرد: میزان پتانسیل 
استان مرکزی در زمینه کشت گیاهان کاربردی و دارویی بسیار 
بالاست و کشت گیاهان کاربردی در حوزه های متفاوت دارویی، 

صنعت و کشاورزی قابل توسعه است.
وی افزود: کش��ت گیاهان کاربردی می تواند جایگزین مناس��بی برای کاش��ت گندم در اراضی دیم باش��د. 
خوشبختانه میزان کشت آبی این گیاهان در اراضی استان متناسب بوده و در جایگاه نسبتا خوبی قرار دارد، 
اما میزان کشت دیم این گیاهان بسیار محدود و کم بوده و اراضی وسیعی از استان تحت پوشش کشت آبی 
گندم قرار دارند و این مسئله یکی از چالش های بزرگ در این حوزه در استان مرکزی است. با جایگزین شدن 

کشت گیاهان کاربردی به  جای کشت گندم شاهد پیشرفت قابل توجهی در این عرصه خواهیم بود.
وی افزود: فقدان توس��عه در این حوزه از عواملی اس��ت که موجب عدم پیشرفت و پیشروی لاک پشتی این 
حوزه در استان شده است. اغلب زمین داران و کشاورزان تمایلی به کشت این گیاهان در استان ندارند و درآمد 
کمی را نسبت به کشت گندم برای آن متصور هستند. وروانی گفت: معضل توسعه نیافتگی در این حوزه یقه 
بازاریابی و بازارهای فروش را همواره گرفته اس��ت. مش��کلات زیادی در این حوزه وجود دارد. شرایط کشت و 
بس��تر کش��ت و نیروی کار را داریم، اما حلقه ارتباط و توسعه صادرات و ایجاد امنیت در بازار در استان مفقود 
ش��ده اس��ت و این زمینه از فعالیت کشاورزی در استان توسعه نیافته است، بر این اساس لازم است مسئولین 
ذیربط در این حوزه اقداماتی را انجام دهند. وی تصریح کرد: تکمیل و توسعه روش های مبارزه و کنترل آفات 
در س��طح اس��تان نیز از چالش های این حوزه است. تکمیل و توسعه و بهبود روش های کنترل آفات متناسب 
با ش��رایط اقلیمی و زیس��ت محیطی استان امری الزامیست و نباید این راهکارها به  صورت وارداتی در استان 
عملی ش��ود. وروانی اشاره کرد: خام فروش��ی یکی از مشکلات این حوزه است که در استان مرکزی نیز با آن 
مواجهی��م در حالی که می توان ب��ا ایجاد صنایع مرتبط با این گیاهان و تدوین برنامه پایدار در عرصه تولید و 
فراوری گیاهان دارویی در استان موجب توسعه این حوزه شد. توسعه  در این حوزه موجب اشتغال و افزایش 
سطح درآمد افراد خواهد بود و پیامدها و چشم اندازهای قابل توجهی خواهد داشت. وی تاکید کرد: مسئولین 
می توانند با ایجاد بازارهای فروش و همکاری با سایر کشورها در این حوزه به کشت این محصولات و توسعه آن 
کمک کنند. وی درخصوص مرکز تحقیقات گیاهان کاربردی دانشگاه آزاد اسلامی توضیح داد: مرکز تحقیقات 
علوم گیاهی کاربردی دانشگاه آزاد اسلامی در سال 9۸  با اولویت های مطالعاتی تحقیقات نوین گیاهان دارویی 
و فرآوری گیاهان دارویی، هوش مصنوعی و پروژه های رباتیک در کشاورزی، تحقیقات آب و خاک پساب های 
ش��هری و پس��ماندهای زیس��ت محیطی و دیگر موارد مهم در این حوزه تاسیس ش��د. پروژه اجرای آبیاری 
حدود هزار هکتار از مراتع کویر میقان با همکاری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مرکزی)بخش 
بیابان(، راه اندازی کلینیک های تخصصی کشاورزی و منابع طبیعی و راه اندازی بخش توسعه و تکثیر جلبک و 

میکروجلبک و تحقیقات مرتبط با این حوزه از فعالیت های بارز اجرایی این مرکز بوده  است.
ورانی گفت: توس��عه و تکثیر میکروجلبک ها و گیاهان دارویی، کش��ت بافت و ریزازیادی)یکی از روش های 
تکثیر غیرجنس��ی گیاهان با اس��تفاده از روش کشت بافت گیاهی اس��ت( گونه های خاص و پرکاربرد که در 
چالش های متفاوت کاربردی هس��تند، از فعالیت هایی اس��ت که در حال حاض��ر در مرکز تحقیقات در حال 

پردازش و بررسی است.


